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“Zo leven dat men 
gaat denken dat 
het onmogelijk is 
dat God niet zou 
bestaan”
Christian Laporte interviewt Mgr. Franco 
Coppola, apostolisch nuntius

Begin juli, toen het zo warm was als het in Rome kan 
zijn, ontmoette ik in de nuntiatuur te Sint-Pieters-
Woluwe, mgr. Franco Coppola, apostolisch nuntius 
voor België en het Groothertogdom Luxemburg. 
Hij stond een fijn en lang onderhoud toe, een 
manier om uiting te geven aan zijn achting voor ons 
tijdschrift en voor onze vereniging Pro Petri Sede.

Excellentie, U zijt nu bijna anderhalf jaar apostolisch 
nuntius voor België en Luxemburg. U hebt reeds een 
zeer belangrijke rol gespeeld in de benoeming van de 
nieuwe aartsbisschop van Mechelen-Brussel. Het is 
ongetwijfeld een beetje te vroeg om U te vragen een 
bilan op te maken van Uw aanwezigheid in Brussel als 
vertegenwoordiger van de H. Stoel.
Daarvoor is het inderdaad nog niet het moment, maar van 
bij mijn aankomst bij jullie heb ik er mij rekenschap van ge-
geven dat België helemaal anders is dan de landen waar 
ik tot nu toe gewerkt en geleefd heb. Ik ben afkomstig uit 
het zuiden van Italië en was ongeveer twintig jaar actief 
te Rome. Ik heb een tiental jaar gewerkt voor het Midden-
Oosten, was ca. tien jaar van dienst in Afrika en daarna in 
Latijns-Amerika. Vervolgens ben ik naar België gekomen. 
Ik heb er dadelijk de pelgrimsstaf ter hand genomen in 
een poging om het land en zijn Kerk beter te leren kennen 
en om de verschillende gewesten te bezoeken. Ik had nl. 
vastgesteld dat er grote verschillen zijn zowel wat betreft 
de samenleving als wat betreft de Kerk in vergelijking met 
alles wat ik voorheen had gekend.

Ik ben sinds lang religieus verslaggever en heb 
verschillende van uw voorgangers gekend. Volgens 
mij hebt U als nuntius in meer dan één opzicht voor 
vernieuwing gezorgd…
Ja, maar voor mijn voorgangers bestond daartoe geen on-
middellijke noodzaak zoals voor mij. Zes maanden na mijn 
aankomst in België heeft kardinaal De Kesel zijn ontslag 
aangeboden als aartsbisschop, omdat hij de leeftijdsgrens 
had bereikt. Bij raadpleging van het kerkelijk jaarboek van 
België heb ik er mij rekenschap van gegeven dat hij niet 
de enige was die er moest aan denken zijn ontslag aan te 

« Vivre de telle 
façon qu’on 

pense que c’est 
impossible que 

Dieu n’existe pas »
Christian Laporte a interviewé le nonce,  

Mgr Franco Coppola

Début juillet, sous un soleil très… romain, j’ai 
rencontré à la Nonciature à Woluwe-St-Pierre, 
Mgr Franco Coppola, nonce apostolique pour 
la Belgique et le Grand-Duché de Luxembourg. 
Il m’a accordé un bel et long entretien. Une 
manière d’exprimer son estime pour notre 
périodique mais aussi pour Pro Petri Sede.

Excellence, cela fait maintenant près d’un an et demi 
que vous êtes nonce apostolique pour la Belgique et 
le Luxembourg. Vous avez déjà joué un rôle prégnant 
dans la désignation d’un nouvel archevêque pour 
Malines-Bruxelles. Il est sans doute un peu prématuré 
de vous demander de faire un bilan de votre présence à 
Bruxelles, comme représentant du Saint-Siège.
Ce n’est, effectivement, pas encore le moment mais, dès 
mon arrivée chez vous, je me suis rendu compte que la 
Belgique était un pays totalement différent de tous ceux 
dans lesquels j’ai été en poste et où j’ai vécu. Originaire 
de l’Italie du sud et après avoir été actif pendant une 
vingtaine d’années à Rome, j’ai travaillé quelque dix ans 
pour le Moyen Orient, puis autant au service de l’Afrique 
et autant d’années encore en Amérique latine. Et puis 
je me suis retrouvé en Belgique où j’ai d’emblée pris 
mon bâton de pèlerin pour tenter de mieux la connaître, 
pour visiter ses différentes régions et aussi son Église. 
Parce que, par rapport à tout ce que j’avais connu, j’avais 
constaté de fortes différences au niveau de la société 
mais aussi de l’Église locale…

En tant qu’informateur religieux de longue date qui a 
connu plusieurs de vos prédécesseurs, il me semble que 
vous avez innové à plus d’un titre comme nonce…
Oui, mais ces derniers n’en avaient pas eu la nécessité 
immédiate comme moi… Six mois après mon arrivée en 
Belgique, le cardinal De Kesel, ayant atteint la limite d’âge, 
a présenté sa renonciation à la charge d’archevêque. En 
consultant l’annuaire ecclésial belge, je me suis rendu 
compte qu’il n’était pas le seul dans cette situation. 
Ce n’était que le commencement d’une… série de 
renonciations annoncées pour la même raison. Un mois 
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bieden. Het ontslag van kardinaal De Kesel was slechts het 
eerste van een hele reeks ontslagen wegens het bereiken 
van de leeftijdsgrens. Een maand na mijn aankomst had 
ik reeds de ontslagbrief ontvangen van mgr. Hudsyn, 
hulpbisschop van Brabant. Daarna kwam die van de 
kardinaal. In februari 2023 bereikte mij de ontslagbrief 
van mgr Warin, bisschop van Namen en in juni die van mgr 
Harpigny, bisschop van Doornik. Beiden naderden immers 
de leeftijdsgrens. En in de nabije toekomst , binnen twee 
of drie jaar zullen nog drie bisschoppen de leeftijdsgrens 
bereiken, te weten, mgr Van Hecke, bisschop van Gent, 
mgr Hoogmartens, bisschop van Hasselt en mgr Delville, 
bisschop van Luik. Het zal er dus op aankomen ook voor 
deze drie bisdommen een nieuwe bisschop te voorzien 
en dus evenveel dossiers klaar te maken om vervolgens 
namen naar voor te schuiven, zodat de Heilige Vader met 
kennis van zaken kan benoemen. Er staat dus een grote 
vernieuwing van het episcopaat voor de deur en dat ver-
eist enerzijds een goed begrip van de Belgische situatie 
en anderzijds een goede kennis van de persoonlijkheid 
van de priesters, die ik aan de Heilige Vader moet voor-
stellen. Toen ik hier toekwam, kende ik niemand. Het was 
dus noodzakelijk het terrein te verkennen. Dat was ook 
de beste manier om de polsslag te voelen van de lokale 
clerus, van de gelovigen en van de andere bisschoppen, 
die hun priesters en de lokale kerken veel langer kennen 
dan ik. Na mijn aanstelling in België heb ik mij noodzake-
lijkerwijze geconcentreerd op het aartsbisdom aangezien 
de kardinaal de eerste was om de canonieke leeftijd van 
75 jaar te bereiken.

Wij hebben gemerkt dat U niet alleen het terrein 
hebt verkend maar ook verschillende christelijke en 
politieke instellingen hebt bezocht.
De laatste maanden heb ik mij meer gefocust op het bis-
dom Namen. Over enkele maanden zal ik mij dan concen-
treren op het bisdom Doornik. Het zijn allebei bisdommen 
met een groot territorium. Ze grondig leren kennen zal 
dus een zekere tijd vergen.

Ondertussen bent U ook ontvangen in het Waalse 
parlement. Eerder ongewoon toch voor een 
vertegenwoordiger van de katholieke kerk.
Graag ging ik in op de uitnodiging van de toenmalige 
president Jean-Claude Marcourt (PS) om het Waalse 
parlement te bezoeken. Ik had niet de indruk dat deze 
uitnodiging een privilegie was, want ik denk dat men er 
mij ontvangen heeft zoals de andere ambassadeurs die in 
België op post zijn. In België onderhouden de gewesten, 
welke ze ook zijn, dergelijke relaties met de diplomatieke 
vertegenwoordigers. In diezelfde lijn is de minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Jan Jambon, mij komen 
opzoeken en heeft hij mij uiteengezet dat hij de Heilige 
Vader zou willen uitnodigen naar Leuven in 2025 n.a.v. de 
600e verjaardag van de KU Leuven.

après mon arrivée, j’avais déjà reçu celle de Mgr Hudsyn, 
l’évêque auxiliaire du Brabant wallon, suivie de celle du 
Cardinal. En 2023, il y a eu, en février, celle de l’évêque 
de Namur, Mgr Warin, et au mois de juin dernier, ce fut 
au tour de l’évêque de Tournai, Mgr Harpigny, de le faire 
-toujours pour la même raison ! Et si on regarde encore 
vers un avenir proche, entendez : deux, trois ans, trois 
autres évêques atteindront l’âge fatidique. À savoir 
les évêques de Gand, de Hasselt et de Liège, NN.SS. 
Van Hecke, Hoogmartens et Delville… Donc il s’agira 
de pourvoir bientôt là aussi ces diocèses de nouveaux 
évêques et donc de préparer autant de dossiers… puis 
de présenter des noms afin que le Saint-Père puisse faire 
des nominations en connaissance de cause. C’est donc un 
grand renouvellement de l’épiscopat qui est entamé et 
qui nécessite, d’une part, une compréhension de la réalité 
belge et, d’autre part, une bonne connaissance de la 
personnalité des prêtres que je dois proposer à l’attention 
du Saint-Père. En arrivant ici, je ne connaissais personne ; 
il était vraiment nécessaire pour moi d’aller à la rencontre 
du terrain. C’était aussi la meilleure façon de prendre le 
pouls du clergé local et des fidèles, des autres évêques… 
qui eux connaissent leurs prêtres et les Églises locales 
depuis bien plus longtemps que moi. Dès mon installation 
en Belgique, je me suis concentré sur l’archidiocèse car 
le Cardinal était le premier qui avait atteint la limite d’âge 
canonique des 75 ans. 

Nous avons noté qu’outre ces descentes au cœur du 
terrain, vous avez aussi visité diverses institutions 
chrétiennes mais aussi politiques.
Ces derniers mois, je me suis focalisé davantage sur 
le diocèse de Namur puis, dans quelques mois, je me 
tournerai vers celui de Tournai. Comme ce sont l’un et 
l’autre de grands diocèses sur le plan territorial, cela 
nécessitera un temps certain pour apprendre à les 
connaître en profondeur.

Et entretemps, vous avez même été reçu au Parlement 
régional wallon. Plutôt rare pour un représentant de 
l’Église catholique.
Comme son président de l’époque, Jean-Claude Marcourt 
(PS), m’avait invité à le visiter, j’ai volontiers accepté 
l’invitation. Je n’ai pas l’impression que ce fut un privilège 
car je pense qu’on m’y a accueilli à l’instar d’autres 
ambassadeurs en poste en Belgique… où les Régions, 
quelles qu’elles soient, entretiennent des relations de 
ce type avec les représentants diplomatiques… Dans 
le même ordre d’idées, le Président du gouvernement 
flamand, Jan Jambon, est venu me voir et m’a exposé son 
projet d’inviter le Saint-Père à Louvain à l’occasion du 
600ème anniversaire de la KU Leuven en 2025.
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Deze uitnodiging zou natuurlijk ook moeten gelden voor 
Louvain-la-Neuve, waar ook de UCL deze verjaardag zal 
willen vieren. Men voelt daar ter plaatse de temperatuur 
stijgen en men is er natuurlijk niet vergeten dat paus 
Joannes Paulus II bij zijn bezoek aan België in mei 1985 
op 20 mei naar Leuven is gegaan en ’s anderendaags 
Louvain-la-Neuve heeft bezocht. Om terug te komen 
op Uw aanwezigheid bij ons sinds het begin van 2022: 
welke globale indruk hebt U van België?
Wat ik u ga zeggen mag u zeker niet aanzien als een globaal 
besluit. In ieder geval telkens als ik dit onderwerp aansnijd 
hoor ik het steeds weerkerend refrein …Men zegt mij 
onmiddellijk : Mgr, het is ingewikkeld. Ik zie het goed: België 
is ingewikkeld. Ja, maar het is de realiteit die ingewikkeld 
is: ze is niet wit en ook niet zwart maar veelkleurig. België, 
zelfs al is het een klein land, weerspiegelt de complexiteit 
maar ook de schoonheid van de werkelijkheid. Ik steek mijn 
bewondering niet onder stoelen of banken voor personen 
die in staat zijn die complexiteit op te nemen en te integre-
ren. Ik spreek hier over de Belgische maatschappij in het 
algemeen, eerder dan over de wereld van de politiek, die ik 
nog niet genoeg ken. De geschiedenis van dit land is lang 
en kort tegelijk. Ouder dan het huidige België vermits ze 
teruggaat tot vele eeuwen vroeger. Zo viert men in septem-
ber de 1200e verjaardag van de oudste kerk van het land ( 
de collegiale kerk van Lobbes) in het bisdom Doornik. Men 
vermeldt ze omdat ze er nog altijd staat, maar er zijn zeker 
nog heel wat andere sporen van christelijke aanwezigheid 
tijdens de eerste eeuwen van onze tijdrekening. Men kan 
spreken van een duizendjarige geschiedenis als men ze 
verbindt met de meest recente sporen sinds de stichting 
van het koninkrijk. Ze verwijzen naar de dubbele culturele 
dimensie van deze streken: Latijns en Germaans. Ik mag ook 
de hedendaagse specificiteit van Brussel niet vergeten, als 
zetel van de Europese Gemeenschap, waar alle landen van 
dit continent zijn vertegenwoordigd. Men treft er burgers 
afkomstig uit de 27 lidstaten, ambtenaren met hun familie 
en hun kinderen. Dit is een bijzondere bron van verrijking 
voor Brussel en België, maar dat maakt deze omgeving ook 
meer gecompliceerd en complex. Iedereen verwijst naar 
zijn eigen roots en dat vergemakkelijkt het samenleven niet. 
We komen uit de 20e eeuw, die twee wereldoorlogen heeft 
gekend met tragische vormen van verdeeldheid onder de 
volkeren. Men dacht voldoende wijsheid te hebben ver-
worven om te leren samen leven, maar de recente oorlog in 
Oekraïne herinnert er ons aan dat we die nog niet hebben 
bereikt. We moeten vermijden opnieuw te bezwijken voor 
de bekoring om oorlog te voeren en we moeten ons op-
nieuw ten volle engageren om samen te leven.

Hebt U sinds U in België verblijft, fundamentele 
verschillen opgemerkt tussen onze gemeenschappen 
die voortspruiten uit de talen en de specifieke culturen?
Voor het ogenblik heb ik nog niet de gelegenheid gehad 
dit te ervaren. Ik houd me nog aan wat men mij heeft 

Une invitation qui devrait évidemment aussi s’élargir 
à Louvain-la-Neuve où on célèbrera forcément aussi 
cet anniversaire à l’UCLouvain. On sent en tous cas 
également monter la température sur place… et on a, 
évidemment, gardé à l’esprit que, lors de sa visite en 
Belgique en mai 1985, le pape Jean-Paul II s’était rendu 
le 20 mai à Leuven et le lendemain à Louvain-la-Neuve… 
Pour en revenir à votre présence chez nous depuis début 
2022, quelle est votre vision globale de la Belgique ? 
Ne prenez surtout pas ce que je vais vous dire comme une 
conclusion globale ! En tout cas chaque fois que j’aborde 
cela, j’entends un refrain récurrent… On me dit tout 
de go : Monseigneur, c’est compliqué ! Je le vois bien... 
C’est compliqué, la Belgique… Oui, mais c’est la réalité 
qui est compliquée, elle n’est ni blanche, ni noire, mais 
multicolore. Et la Belgique, même si elle est petite, reflète 
la complexité mais également la beauté de la réalité... Je ne 
cache pas que j’admire la capacité de certaines personnes 
à l’assumer. Et à l’intégrer. Je parle ici de la société belge 
en général plutôt que du monde politique que je ne 
connais pas encore assez. Voilà l’histoire d’un pays qui est 
à la fois longue et courte. Plus ancienne que la Belgique 
d’aujourd’hui puisqu’elle remonte à bien des siècles 
auparavant. On célèbre ainsi en septembre le 1200ème 
anniversaire de la plus ancienne église du pays (la collégiale 
de Lobbes) dans le diocèse de Tournai. On l’évoque parce 
qu’elle est encore présente mais on a évidemment bien 
d’autres traces de la présence chrétienne au cours des 
premiers siècles de notre ère. On peut parler d’une histoire 
millénaire si on la relie à toutes les traces plus récentes 
depuis la fondation du royaume. Et qui se réfèrent à la 
double dimension culturelle de ces contrées : à la fois latine 
et germanique. Sans oublier la spécificité contemporaine 
de Bruxelles, comme siège de l’Union européenne où 
tous les pays du continent sont représentés. On y trouve 
des citoyens originaires des 27 États-membres, des 
fonctionnaires avec leur famille et leurs enfants. C’est une 
fameuse source d’enrichissement de Bruxelles et de la 
Belgique mais cela aussi rend plus compliqué et complexe 
cet environnement ! Chacun renvoie à ses propres 
racines ce qui ne facilite pas le vivre ensemble. On sort du 
XXème siècle où il y a eu des guerres mondiales avec des 
déchirements tragiques entre les peuples. On croyait avoir 
atteint suffisamment de sagesse pour apprendre à vivre 
ensemble, mais la récente guerre en Ukraine nous rappelle 
que c’est loin d’être gagné. Il faut éviter de succomber 
à nouveau à la tentation belliciste mais se réengager 
pleinement à vivre ensemble.

Depuis que vous êtes en Belgique, avez-vous perçu des 
différences fondamentales entre nos communautés 
reliées, elles, à des langues et des cultures spécifiques ?
Pour l’heure, je n’ai pas eu l’occasion d’expérimenter cela ; 
je me tiens encore à ce qu’on m’a raconté. Puis je dois 
vous confesser que, pour des raisons de compréhension 
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verteld. Ik moet u ook bekennen dat ik omwille van 
problemen met de taal vooral Franstalige Belgen heb ont-
moet. Maar ik moet er aan toevoegen dat ik ook enkele 
Nederlandstalige families heb ontmoet, die voor de gele-
genheid enkele vrienden hadden uitgenodigd. Maar goed, 
nog veel te weinig om me toe te laten te antwoorden dat 
ik ook dat gewest reeds ken.

Naast onze verschillen zijn er ook heel wat 
gemeenschappelijke zaken. Het is niet nieuw dat men 
verwijst naar Julius Caesar, die in zijn “De Bello Gallico” 
schrijft dat onder alle volkeren van Gallië, de Belgen de 
dappersten zijn, d.w.z. de moedigsten.
Ja, ik heb er mij rekenschap van gegeven dat er naast het 
verschil in taal ook verschillen kunnen zijn in de manier 
van leven en soms ook in de waardenschaal.

Bij ons zijn er mensen, die vertrekkend van deze 
vaststellingen uiting geven aan een zeker pessimisme 
i.v.m. de toekomst van het land.
Ik zeg altijd, dit hangt af van de perspectieven die men in dit 
opzicht koestert. Indien men de wil heeft om samen te leven, 
denk ik dat het voorbeeld van de Kerk kan komen. Volgens 
mij zouden in een land als België alle priesters op zijn minst 
tweetalig moeten zijn. Allereerst omdat het belangrijk is dat 
men zich ten volle een burger van België zou voelen, en dat 
houdt in dat men de voornaamste talen machtig is en dus 
niet alleen zijn moedertaal. Want eentaligheid vertaalt zich 
altijd in het uitsluiten van de andere omdat men hem niet 
goed kan beluisteren en bijgevolg niet goed begrijpen. Ik 
heb niet de indruk dat die tweetaligheid (onder de priesters, 
nvdr) vandaag gerealiseerd is, maar van in het seminarie zou 
men moeten wijzen op het belang zich aan te passen aan de 
gesprekspartner, die zich uitdrukt in een andere nationale 
taal. Het zou tevens belangrijk zijn de seminaristen stage te 
laten lopen aan de andere kant van de taalgrens, opdat ze 
ook op de hoogte zouden zijn van de realiteiten die men aan 
die kant beleeft. De Kerk zou het voorbeeld kunnen geven en 
haar wil tonen om samen tot een betere cohesie te komen. 
Indien men natuurlijk van alle kanten blijft pleiten om dit 
pluricultureel samenleven te behouden…

Om volledig te zijn, moet men zeker erkennen dat 
er tijdens een groot gedeelte van de 19e eeuw 
communautaire spanningen zijn geweest. In de Kerk 
voelde een zekere basis zich ver verwijderd van de 
kerkelijke leiding in België, die toen eerder Franstalig was.
Omdat de Kerk een instelling is waarvan mensen deel uit-
maken, is het normaal dat men fouten kan hebben gemaakt 
en dat men breuken heeft veroorzaakt. Men heeft moeten 
herstellen wat niet goed gedaan was, wat slecht werd ge-
interpreteerd. Maar meer dan ooit is het essentieel zijn blik 
te richten op het heden en de toekomst tegemoet te zien. 
Ik voeg er aan toe dat ik dit pleidooi houd vanuit wat ik heb 
meegemaakt op het terrein in het kader van de opvolging 

linguistique, j’ai rencontré davantage de Belges 
francophones. Mais je me dois d’ajouter que j’ai rencontré 
aussi des familles néerlandophones qui avaient pour 
l’occasion convié quelques amis. Mais bon, encore bien 
trop peu pour me permettre de répondre que je connais 
déjà cette région aussi…

En même temps, derrière nos différences, il y a bien des 
points communs. Ce n’est pas nouveau si on se réfère à 
Jules César qui, dans sa Guerre des Gaules, expliquait 
que de « tous les peuples de la Gaule, les Belges sont 
les plus braves », entendez : les plus courageux.
Oui, je me suis rendu compte qu’au-delà des différences 
linguistiques, il pouvait y avoir des différences dans la 
manière de vivre et parfois dans l’échelle des valeurs. En 
d’autres termes, cela devient une différence culturelle réelle.

Chez nous, certains ne manquent pas, à partir de ces 
constatations, d’afficher un pessimisme certain sur 
l’avenir du pays.
Je me dis toujours que ça dépend des perspectives qu’on 
nourrit à cet égard. Si on a la volonté de vivre ensemble, 
je pense que l’exemple peut aussi venir de l’Église. 
J’estime que dans un pays comme la Belgique, tous 
les prêtres devraient au moins être bilingues. D’abord, 
parce qu’il est important de se sentir d’abord pleinement 
citoyen de la Belgique et cela implique de connaître ses 
principales langues. Et donc pas uniquement sa langue 
maternelle… Car être unilingue se traduit toujours par 
une exclusion de l’autre, ne fût-ce que parce qu’on ne 
peut pas bien l’écouter et donc pas bien le comprendre. 
Je ne pense pas que cela se fasse aujourd’hui, mais, dès 
le séminaire, il faut rappeler l’importance de se mettre 
au diapason de l’interlocuteur qui s’exprime dans une 
autre langue nationale. Puis, il serait important d’envoyer 
les séminaristes en stage de l’autre côté de la frontière 
linguistique pour qu’ils soient aussi en phase avec les 
réalités vécues de ce côté-là ! L’Église pourrait donner 
l’exemple et manifester sa volonté d’aboutir ensemble à 
une meilleure cohésion. Si, évidemment, de toutes parts, 
on continue à plaider pour conserver ce vivre-ensemble 
pluriculturel…

Pour être complet, il faut certes reconnaître qu’il y a pu y 
avoir des tensions communautaires pendant une bonne 
partie du XIXème siècle. Au sein de l’Église, une certaine 
base se sentait loin du pouvoir ecclésial belge, alors plutôt 
francophone.
L’Église étant une institution dont font partie des êtres 
humains, il est normal qu’on puisse avoir commis des 
fautes et avoir causé des fractures. Et il a fallu réparer ce 
qui avait été mal fait, mal interprété mais il est plus que 
jamais essentiel de regarder le présent et d’envisager 
le futur... J’ajouterai que je lance ce plaidoyer à l’aune 
de ce que j’ai vécu sur le terrain dans le contexte de 
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van kardinaal De Kesel. Dit dringt zich onmiddellijk op : net 
als in het verleden moet de aartsbisschop van Mechelen-
Brussel ook nu en in de toekomst niet alleen beschikken 
over een aantal kwaliteiten op kerkelijk vlak, maar ook 
tenminste tweetalig zijn. Nu zijn er nog vele goede priesters 
die de andere taal van het aartsbisdom niet of onvoldoende 
bezitten. Het zou echt beter zijn, indien iedereen aan de 
basis tweetalig was. De beste manier om dit te bereiken en 
om hen die tot het priesterschap zijn geroepen, te helpen, 
situeert zich dus bij hun intrede in het seminarie.

Een manier om de klip gedeeltelijk te omzeilen, 
bestond er in hulpbisschoppen aan te stellen in elk 
van de drie delen van het aartsbisdom : in Brussel, in 
Waals-Brabant en in Vlaams-Brabant, waaraan nog 
enkele gemeenten van de provincie Antwerpen werden 
toegevoegd. Heeft dat nog zin in deze tijd?
Deze beslissing moet de aartsbisschop nemen. Het is niet 
de nuntiatuur die in deze zaak de knoop moet doorhak-
ken. Het laatste woord komt de Heilige Vader toe, die al 
dan niet hulpbisschoppen zal benoemen.

De keuze van de paus gebaseerd op Uw consultaties en 
op de terna die daaruit is voortgekomen, voorspelt veel 
goeds voor deze strategische plaats in de Kerk van België.
Mgr Luc Terlinden heeft een zeer interessant traject doorlo-
pen, door zijn werk voor en met de jongeren. Dat lijkt mij van 
kapitaal belang in de huidige maatschappij, waar het blijkbaar 
bijzonder moeilijk is voor de Kerk om de jeugd te bereiken. 
Men moet toegeven : in de kerken ontmoet men vooral 
bejaarden. Luc Terlinden heeft niet alleen gewerkt met de 
universitairen in Louvain-la -Neuve maar hij heeft ook bij-
gedragen tot de stichting en de uitbouw van een groep jon-
geren in de parochie van het Heilig Kruis op het Flageyplein 
te Elsene tot tevredenheid van iedereen. Uit de consultaties 
is ook gebleken dat hij sterk geapprecieerd wordt door alle 
categorieën van christenen. Een ander element in dit ver-
band : weinig mensen kennen het verloop van de procedures 
voor de benoeming van een aartsbisschop. Velen dachten 
nog altijd dat men eerst bisschop moet zijn geweest om 
aartsbisschop te worden, maar paus Franciscus heeft ons een 
relatief jonge priester willen geven als aartsbisschop, zoals hij 
overigens ook heeft gedaan in veel andere grote steden.

In zijn eerste interviews heeft de toekomstige 
aartsbisschop meegedeeld dat hij zijn tweetaligheid zal 
perfectioneren en het lijdt geen twijfel dat hij het even 
goed zal doen als zijn voorgangers : Suenens, Danneels, 
Léonard of De Kesel. Dit gezegd zijnde : de situatie 
van de Kerk in België is wat zij is. Een recente studie 
van een vorser te Leuven heeft aangetoond dat één 
op de twee Belgen zich nog als katholiek beschouwt. 
Dat is een crisissituatie, maar de Belgische christenen 
beschikken over voldoende middelen om uit deze crisis 
op te staan.

la succession du cardinal De Kesel ! Cela s’imposa 
d’emblée : l’archevêque de Malines-Bruxelles, outre ses 
qualités ecclésiales doit, devait et devra être au moins 
bilingue ! Or, il y a encore beaucoup de bons prêtres qui 
ne possèdent pas ou insuffisamment l’autre langue de 
l’archidiocèse. Cela serait vraiment mieux si tout le monde 
était bilingue à la base… La meilleure manière de l’assurer 
voire d’épauler les appelés au sacerdoce se situe donc 
bien à l’entrée au séminaire…

Une manière d’éviter en partie l’écueil fut la création 
d’évêques auxiliaires dans les trois parties de 
l’archevêché : à Bruxelles ainsi que dans le Brabant 
wallon et flamand auquel s’ajoutent encore quelques 
communes de la province d’Anvers. Est-ce que cela a 
encore du sens aujourd’hui ? 
Cette décision relève de l’archevêque ! C’est lui et pas la 
Nonciature qui doit trancher cette question. Et le dernier 
mot reviendra au Saint-Père qui nommera ou pas des 
évêques auxiliaires.

Le choix papal sur base de vos consultations et de la 
terna qui en est sortie sont de bon augure pour ce lieu 
stratégique de l’Église de Belgique.
Mgr Luc Terlinden a eu un parcours très intéressant de par 
son travail pour et avec les jeunes, et très heureux dans 
la société d’aujourd’hui où il semble particulièrement 
difficile pour l’Église d’atteindre la jeunesse. Il faut le 
reconnaître : dans les églises, on rencontre une majorité 
de personnes âgées. Luc Terlinden a non seulement 
travaillé avec les universitaires à Louvain-la-Neuve mais 
a aussi contribué à la fondation et au renforcement du 
« pôle jeunes » à la paroisse Sainte-Croix, place Flagey 
à Ixelles à la satisfaction de tout le monde. Il ressort 
également des consultations qu’il est fort apprécié par 
toutes les catégories de chrétiens. Autre facette : peu 
de gens connaissaient l’évolution des procédures de 
l’accession au poste d’archevêque. Beaucoup imaginaient 
qu’il fallait avoir été évêque pour franchir ce cap mais le 
pape François a voulu nous donner comme archevêque 
un prêtre relativement jeune, comme il l’a déjà fait dans 
beaucoup d’autres grandes villes.

Dans ses premières interviews, le futur archevêque a 
confié qu’il s’attelait à renforcer son bilinguisme mais 
il ne fait pas l’ombre d’un doute qu’il fera aussi bien 
que ses prédécesseurs, Suenens, Danneels, Léonard 
ou De Kesel… Cela dit, la situation de l’Église belge 
est ce qu’elle est. Une récente étude d’un chercheur 
de Leuven a montré qu’un habitant sur deux de ce 
pays se sent encore catholique. C’est une situation de 
crise mais les chrétiens belges ne manquent pas de 
ressources pour rebondir.
Oui, j’en reviendrai ici à mon propre parcours 
diplomatique… la première fois que j’ai vraiment eu des 
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contacts avec l’Église belge, c’est lors de mes années 
burundaises en qualité de nonce… Dans ce pays d’Afrique 
centrale, on a conservé un très grand souvenir de la 
présence des Pères blancs belges ! Et pour cause : ils ont 
évangélisé le pays. Avec succès puisque ce -certes tout 
petit- pays est un des plus catholiques du continent grâce 
à leur action missionnaire. Donc, pour en revenir à la 
Belgique, cela m’étonnerait qu’un pays qui était tellement 
catholique -au point que certains de ses enfants étaient 
disposés à donner leur vie- puisse totalement tourner le 
dos à ses convictions à l’aune d’une foi aussi vraie que très 
profonde. On ne peut imaginer qu’un tel environnement 
projette ce pays dans l’indifférence et le rejet de la foi. 
Bon, c’est vrai que l’Église connaît un moment difficile 
en Belgique mais je ne puis m’empêcher de faire une 
comparaison avec les familles. Il est très rare aujourd’hui 
de rencontrer un père et une mère qui se sentent à l’aise 
dans la transmission de leurs valeurs à leurs enfants. Et 
cela quelles que soient les religions et les cultures dans 
lesquelles elles évoluent, cela s’avère particulièrement 
compliqué. Pourquoi ? Mais tout simplement parce que 
l’environnement a changé ; cela se passe de manière tout 
à fait différente par rapport à l’époque où nous étions 
nous-mêmes enfants. Dès lors, il n’est plus question de 
faire la même chose que ce qui nous a été transmis. Pour 
la simple et bonne raison que les enfants d’aujourd’hui 
n’ont plus rien à voir avec ce que nous avons vécu. 
La société a profondément changé et nous devons 
apprendre à transmettre le message en fonction de ces 
évolutions. Cela dit, rien n’est perdu car on voit émerger 
d’autres lieux, d’autres approches… mais il faudra du 
temps.

Dans certains entretiens que vous avez accordés, 
notamment à La Libre Belgique, vous avez évoqué 
la question du financement des cultes dans ce pays 
d’une manière un peu différente de ce qu’on entend 
habituellement. Nombre de catholiques belges tiennent 
très fort à cet héritage du concordat de Napoléon.
C’est une formule du passé qui, en Belgique, n’a jamais 
été revisitée, comme on l’a fait, par exemple, en Espagne 
et en Italie. Attention, je n’ai pas étudié cette question 
et je peux me tromper à cet égard. Mes confrères de la 
Conférence épiscopale connaissent beaucoup mieux que 
moi les contours et les implications de ce sujet. 

Il n’empêche que cela reste très ancré chez nous. 
D’abord parce qu’on craint de voir se réduire les 
moyens de fonctionnement sous l’influence de 
gouvernements hostiles aux religions. Puis, la laïcité 
organisée bénéficie aussi de ce financement.
Certes, mais en France, comme dans beaucoup d’autres 
pays, l’État ne finance pas le fonctionnement des cultes 
et l’Église s’en sort ; en Allemagne et, de façon différente, 
en Espagne et en Italie, avec la collaboration de l’État, ce 

Ja, en ik kom hier terug op mijn eigen diplomatieke loopbaan. 
Ik heb de eerste keer echt contact gehad met de Belgische 
Kerk toen ik nuntius was in Burundi. In dit Centraal-
Afrikaanse land bewaart men een zeer goede herinnering 
aan de Belgische Witte Paters omwille van het feit dat zij het 
land hebben geëvangeliseerd. Met succes trouwens, want dit 
heel kleine land is één van de meest katholieke in Afrika dank 
zij de missionaire activiteiten van de Witte Paters. Om terug 
te keren naar België. Dit land was zo katholiek dat sommige 
van zijn kinderen bereid waren hun leven te geven . Het zou 
mij verwonderen dat dergelijk land helemaal de rug zou toe-
keren naar de overtuigingen van een geloof dat waarachtig is 
en zeer diep. Men kan zich niet inbeelden dat een dergelijke 
context dit land zou brengen tot onverschilligheid en het 
afwijzen van het geloof. Nu goed, het is waar dat de Kerk in 
België een moeilijk moment kent, maar ik kan me niet weer-
houden een vergelijking te maken met de gezinnen. Zelden 
zal men tegenwoordig een vader of moeder ontmoeten, die 
geen probleem ziet in de overdracht van hun waarden naar 
hun kinderen. Dat lijkt bijzonder gecompliceerd te zijn voor 
alle godsdiensten en culturen. Waarom ? Heel eenvoudig 
omdat de context gewijzigd is. De overdracht van waarden 
geschiedt heel anders dan in de tijd toen wijzelf nog kinderen 
waren. Het gaat nu niet meer op hetzelfde te doen als wat 
ons werd meegegeven. En dit om de eenvoudige reden dat 
de kinderen van nu niets meer te maken hebben met wat wij 
hebben beleefd. De maatschappij is grondig veranderd en wij 
moeten leren de boodschap over te brengen rekening hou-
dend met deze evolutie. Dit gezegd zijnde , niets is verloren, 
want men ziet andere plaatsen en andere benaderingswijzen 
te voorschijn komen. Maar dat zal tijd vergen.

In sommige interviews die U hebt toegestaan , meer 
bepaald aan La Libre Belgique hebt U de kwestie 
aangeraakt van de financiering van de erediensten in 
dit land. U hebt dat gedaan op een manier die toch wel 
wat verschilt van wat men hier gewoonlijk hoort. Heel 
wat Belgische katholieken houden zeer sterk vast aan 
de erfenis van het concordaat van Napoleon.
Dat is een formule uit het verleden, die in België nooit 
herzien is, zoals men bv. in Spanje en in Italië wel heeft 
gedaan. Let op ik heb deze kwestie niet bestudeerd en 
kan mij in dit verband vergissen. Mijn confraters van de 
bisschoppenconferentie kennen veel beter de contouren 
en de implicaties van dit onderwerp.

Dat belet niet dat dit systeem sterk verankerd is bij ons. 
Allereerst omdat men vreest dat de werkingsmiddelen 
beperkt zullen worden onder invloed van regeringen 
die vijandig staan t.o.v. de godsdiensten. Bovendien 
ook de georganiseerde vrijzinnigheid geniet van deze 
financiering.
Zeker, maar in Frankrijk en in veel andere landen finan-
ciert de overheid de werking van de erediensten niet. 
Toch weet de Kerk zich te redden. In Duitsland en op 
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verschillende wijze in Spanje en in Italië zijn het de burgers 
zelf die met medewerking van de staat beslissen of zij al 
dan niet een godsdienst steunen. Overigens ben ik van 
mening dat men moet vertrouwen op God zoals op hen 
die Hem volgen. Er is geen enkele plaats op de wereld 
waar de gelovigen niet voorzien in de noden van diegenen 
die hen dienen in hun spirituele noodwendigheden.

Inderdaad, tijdens het debat over de uitbreiding van 
de termijn binnen dewelke abortus is toegestaan heeft 
men aan sommige mensen van de Kerk gevraagd om 
niet meer tussen te komen in dit debat.
De vrijheid heeft zijn prijs.

De Belgische ethische wetten hebben U evenmin 
onverschillig gelaten. U zijt verwonderd over het grote 
aantal gevallen van euthanasie bij ons.
Dat is een complex vraagstuk. Ik moet u zeggen , zoals ik 
reeds in het openbaar deed bij mijn aankomst in België, dat 
ik als Italiaan van geboorte, heb vastgesteld dat het land 
hier bijzonder goed georganiseerd is. Dank zij een excellente 
organisatie en een merkwaardig respect voor de wetten 
functioneert de staat goed. Zeker alles kan verbeteren en 
er is ook nog armoede, maar helemaal niet te vergelijken 
met wat men ziet in Afrika of in Latijns-Amerika en zelfs in 
Italië. Ik heb ook vastgesteld dat er bij u geen gewelddadige 
manifestaties zijn. De enige die ik heb gezien had plaats toen 
Marokko België heeft verslagen tijdens de wereldbeker van 
de voetbal Op sociaal vlak zijn er zeker stakingen en acties 
op het terrein maar dikwijls laat overleg toe meer gevaarlijke 
situaties te voorkomen.

Kortom, ik bewonder dit globale model van onderhandelen 
dat leidt tot compromissen en dat een oplossing biedt voor 
spanningen. Maar eind 2022 heeft een artikel mij duidelijk 
gemaakt dat er ook een serieuze keerzijde van de medaille 
is. Vooreerst heeft het mij geleerd dat gemiddeld 5 Belgen 
per dag zelfmoord plegen, drie maal zoveel als in Italië. Een 
ander gegeven dat mij getroffen heeft : één derde van de 
Belgen heeft een depressie gehad en vaak is die zo zwaar dat 
1 Belg op 10 voor de rest van zijn leven medicamenten moet 
nemen. Als men dit overzicht vervolledigt met het aantal 
gevallen van euthanasie en met de verschillende voorstellen 
om de mogelijkheid tot euthanasie nog uit te breiden, dan 
moet men besluiten dat in dit land dat nochtans zoveel pro-
blemen het hoofd weet te bieden, een niet te verwaarlozen 
deel van de bevolking blijk geeft van een verschrikkelijke 
levensmoeheid. Al deze vormen van afwijzing van het leven 
wegen te zwaar op het heden en vormen een formidabele 
uitdaging voor de Kerk in het spoor van Jezus, die integen-
deel gekomen is opdat wij leven zouden hebben en wel in 
overvloed. De problemen van de geavanceerde Europese 
samenleving die men vaststelt in het noorden en het cen-
trum van het continent vormen een serieuze uitdaging Deze 
maatschappij heeft een sterke ontwikkeling gekend op het 

sont les citoyens eux-mêmes qui, chaque année, décident 
de soutenir ou non une confession religieuse. Par ailleurs, 
il me semble qu’il faut faire confiance à Dieu comme à 
celles et ceux qui le suivent ! Il n’y a aucun endroit dans le 
monde où les fidèles ne pourvoient pas aux nécessités de 
ceux qui les servent dans leurs nécessités spirituelles !

De fait, dans le débat de l’extension de la loi libéralisant 
l’interruption volontaire de grossesse, certains 
hommes d’Église ont été priés de ne plus intervenir 
dans le débat.
La liberté a un coût…

Les lois éthiques belges ne vous ont pas laissé 
indifférent non plus… Vous vous êtes ainsi étonné du 
grand nombre d’euthanasies enregistrées chez nous.
C’est une question complexe ! Je dois vous confesser, 
comme je l’ai déjà fait publiquement, qu’à mon arrivée 
en Belgique, l’Italien d’origine que je suis a trouvé que ce 
pays était particulièrement bien organisé ! Force me fut 
de constater que, grâce à une excellente organisation et 
à un remarquable respect des lois, l’État fonctionne bien. 
Certes tout est toujours perfectible ; il y a aussi encore 
des poches de pauvreté mais rien de comparable avec 
ce qu’on rencontre en Afrique ou en Amérique latine 
-voire même en Italie. J’ai aussi constaté l’absence de 
manifestations violentes chez vous. La seule qu’il m’ait 
été donnée de voir se situa le jour où, lors de la Coupe du 
monde de football, le Maroc a battu la Belgique… Sur le 
plan social, il y a certes des grèves et des actions sur le 
terrain mais souvent la concertation permet d’éviter des 
situations plus périlleuses. 

Bref, je suis dans l’admiration pour ce modèle global 
de négociation qui débouche sur des compromis et 
qui résout les questions de tensions basiques. Mais fin 
2022, un article m’a amené à constater qu’il y avait un 
sérieux revers à la médaille… D’abord, il m’a appris que 
cinq Belges se suicidaient en moyenne chaque jour, 
soit trois fois autant qu’en Italie. Autre donnée qui m’a 
frappé : un tiers des Belges ont ou ont eu une dépression 
et celle-ci est souvent si profonde qu’un Belge sur dix 
est médicalisé à vie. Si on complète ce tableau par le 
nombre d’euthanasies et les différentes propositions pour 
l’étendre encore, force est de constater que ce pays, qui 
a pourtant réussi à surmonter tant de problèmes, exprime 
quand même, de la part d’une partie non négligeable de 
sa population, un terrible mal de vivre. Toutes ces formes 
de rejet de la vie pèsent trop sur le présent et constituent 
un formidable défi pour l’Église dans la lignée de Jésus qui 
est venu afin que nous ayons la vie, et que nous l’ayons 
en abondance. Reste que c’est un fameux défi que de 
prendre en charge les problèmes de la société avancée 
européenne dans sa partie centre-nord. Elle a connu un 
développement immense sur le plan matériel mais n’a 
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pas progressé de la même manière sur le plan spirituel. 
L’Église a la mission de communiquer cette joie de vivre… 
Faire partie de l’Église, être chrétien, c’est vraiment cela 
et pas une question de doctrine, d’obligations, etc. Il s’agit 
de ressentir dans notre propre vie que Dieu, l’Emmanuel, 
est avec nous, il nous accompagne, il nous soutient, il nous 
conforte, il nous guérit, alors que la grande maladie de 
nos sociétés sécularisées est la solitude. Notre mission est 
de vivre de telle façon qu’on pense que c’est impossible 
que Dieu n’existe pas.

Concluons par un passage par le siège de Pierre… vous 
qui avez connu six papes depuis votre naissance.
J’ai eu une chance qui n’a pas eu d’équivalent au cours 
des siècles précédents… Plusieurs des papes qui ont 
accompagné ma vie depuis ses débuts sont déjà des 
saints, ce qui est plutôt rare. En outre, s’ils étaient très 
différents, ils ont apporté les réponses de l’Esprit Saint 
aux moments où on en avait besoin. François est le pape 
qu’il fallait à l’Église actuelle. Il transmet la joie de croire 
et, dès le début, il nous a incités à aller aux périphéries 
du monde. Et donc de sortir des églises et d’abattre 
les barrières pour aller vers les plus défavorisés. Pas 
pour distribuer des cartes de membres à de nouveaux 
fidèles mais pour transmettre la joie de l’Évangile. C’est 
particulièrement important dans ce monde sécularisé et 
triste. Dans les pays du tiers monde, on est confrontés 
à de terribles réalités effrayantes mais le sourire des 
enfants transcende cette misère…

materiële vlak maar de geestelijke ontwikkeling hield geen 
gelijke tred. De Kerk heeft als opdracht de levensvreugde te 
verspreiden. Deel uitmaken van de Kerk, christen zijn, is wer-
kelijk dat en geen kwestie van leerstellingen ,verplichtingen, 
enz. Het gaat er om in ons eigen leven gewaar te worden 
dat God, de Emmanuel, met ons is , dat Hij ons vergezelt, 
ondersteunt, sterkt en geneest terwijl de grote ziekte van de 
geseculariseerde maatschappij de eenzaamheid is. Onze op-
dracht is zo te leven dat men gaat denken dat het onmogelijk 
is dat God niet zou bestaan.

Laat ons tot besluit even stilstaan bij de stoel van 
Petrus. Sinds Uw geboorte hebt U zes pausen gekend.
Ik heb geluk gehad dat zijn gelijke niet heeft in de loop van 
vorige eeuwen: verschillende pausen, die ik tijdens mijn 
leven heb gekend zijn reeds heilig, wat eerder zeldzaam is. 
Bovendien al deze pausen hoe sterk ze ook van elkaar ver-
schillen, brachten de antwoorden van de heilige Geest op 
het moment dat men er nood aan had. Franciscus is de paus 
die de Kerk vandaag nodig heeft. Hij brengt de vreugde van 
het geloven over en van bij het begin heeft hij ons aange-
spoord naar de periferie te gaan, uit de kerken te komen 
en de hinderpalen te slopen die beletten naar de minst 
bedeelden te gaan. Niet om lidkaarten uit te delen aan 
nieuwe gelovigen, maar om de vreugde van het evangelie 
te verspreiden. Dat is bijzonder belangrijk in deze gesecula-
riseerde en droevige wereld. In de landen van de 3e wereld 
wordt men geconfronteerd met verschrikkelijke realiteiten, 
maar de glimlach van de kinderen overstijgt deze ellende.
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Men moest het aandurven… en paus Franciscus, sinds zijn 
verkiezing op 13 maart 2013 verrukkelijk moedig onder de 
moedigen, heeft het gedaan met volle kennis van zaken. 
Het gebeurt niet dikwijls, om niet te zeggen bijna uitzon-
derlijk, dat de Heilige Vader in onze streken een nieuwe 
aartsbisschop benoemt die op dat moment niet reeds 
bisschop was.

De Belgische Kerk had dit sinds de benoeming van Jozef-
Ernest Van Roey niet meer meegemaakt. En ook diens 

Mgr Luc Terlinden, 
archevêque 

pour l’Église 
d’aujourd’hui et  

de demain
Christian Laporte

Il fallait l’oser… et le pape François, divinement audacieux 
parmi les audacieux depuis son élection le 13 mars 2013, 
l’a fait en pleine connaissance de cause… Il n’est pas fré-
quent, pour ne pas dire quasi-exceptionnel, que le Saint-
Père désigne un nouvel archevêque dans nos contrées qui 
n’ait pas été auparavant lui-même évêque. 

L’Église de Belgique n’avait plus connu pareille situation 
depuis 1926 avec la désignation de Jozef-Ernest Van 
Roey mais son prédécesseur Désiré-Joseph Mercier avait 
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